
Слюсар-автоелектрик авто-
транспортного господарства (АТГ)
Южно-Української АЕС Іван Кобзін
належить до числа ветеранів і
заслужено користується повагою
всіх трудівників. Але не тільки
тому, що вже довгий час є головою
профкому цього виробничого під-
розділу та членом профкому атом-
ної і ЦК Атомпрофспілки. А насам-
перед — за свою сумлінну працю
та чутливе ставлення до проблем
людей, які з ним працюють.

За викликом на будівництво
Южно-Української АЕС Іван
Іванович прибув наприкінці 70-х
років минулого століття з м.
Гайсин Вінницької області, де
трудився слюсарем-автоелект-
риком у місцевій «Сільгосптехні-
ці». Від першого дня за цим
самим фахом він працює і в АТГ
ЮУАЕС, що забезпечує переве-
зення службового персоналу всіх
структурних підрозділів атомної
електростанції на роботу та з

роботи, а також вантажів. Під-
розділ не такий уже й простий, як
може здатися на перший погляд.
Адже техніка, а тим більше техні-
ка на колесах, завжди вимагає
високих професійних знань і
вміння. А по-друге, трудівники
АТГ постійно повинні бути тактов-
ними стосовно тих, кого обслуго-
вують, особливо при перевезенні
пасажирів. Тож надійний ремонт
є запорукою уникнення різних
дорожніх ексцесів та конфліктів.
Іван Кобзін це розуміє, як ніхто
інший. Правда, багато що в цій
справі залежить ще й від керівни-
ка. Але й тут йому пощастило.
Автотранспортне господарство
ось уже понад 22 роки досить
успішно очолює Петро Хворостя-
ний, мудрості та витримки котро-
го ще треба повчитися. Бо і з
людьми вміє ладити, і перед
начальством не гне шиї, надто у
разі, якщо доводиться вибивати
кошти для завершення будів-
ництва нового автопарку, на
сучасну техніку та запасні деталі.
Хоча за роботу, коли треба,
Петро Якович питає за всіма
суворими правилами.

Іван Іванович ремонтує елект-
рообладнання всіх видів авто-
транспорту, починаючи від авто-
бусів «Мерседес» та «Вольво» і
закінчуючи вантажівками зі служ-
бовими легковиками. Варто заз-
начити, що він не належить до тих
«чоботарів», котрі, як мовиться,
завжди без чобіт. Залюбки кру-

тить баранку власного авто, особ-
ливо тоді, коли доводиться виїз-
дити на рибалку, до того ж з роди-
ною. А вона в нього чималенька. І
всі її члени зайняті на атомній.
Старша донька, Наталя, трудиться
на ТРП. Її чоловік, Олександр
Рома, завідувач гаража в АТГ.
Менша, Людмила, друкує вироб-
ничу документацію у друкарні
АЕС. А її чоловік, Петро Конопьол-
кін, працює слюсарем-обхідником
на одному з реакторів. А вже дру-
жина, Галина Іванівна, опікується
охороною навколишнього середо-
вища у відповідному відділі. Між
іншим, майбутнє подружжя зуст-
рілося зовсім випадково. Після
закінчення технічного училища
№1 у Новій Каховці Херсонської
області, де Іван Кобзін здобув фах
механіка з ремонту радіотелеві-
зійної апаратури, повертався
автобусом додому і там познайо-
мився з Галею. А вже невдовзі
з’ясувалося, що те знайомство
визначило всю його подальшу
долю. Якщо скласти докупи весь
родинний стаж, то він уже переви-
щує 82 роки. А ще ж й онуки під-
ростають. Найстаршому, котрий у
місцевому машинобудівному ліцеї
опановує спеціальність слюсаря з
ремонту реакторного та турбінно-
го обладнання, нещодавно випов-
нилося 16 років. Тож є неабияка
надія, що їхню трудову династію
на атомній буде успішно продов-
жено.

(Закінчення на 2-й стор.)

Надзвичайну цікавість
учасники форуму виявили до
секції «Розвиток ядерної енер-
гетики та відновлювальних
джерел». Конференц-зал, де
проходило засідання під голо-
вування академіка-секретаря
Відділення ядерної фізики та
енергетики НАН України, гене-
рального директора ННЦ ХФТІ
Івана Неклюдова, не зміг уміс-
тити всіх бажаючих. Українсь-
кими та зарубіжними фахівця-
ми і вченими було зроблено 9
змістовних доповідей. Най-
більш розгорнутими за темою
були промови заступника
міністра палива та енергетики
України Юрія Недашковсь-
кого і віце-президента ДП
НАЕК «Енергоатом» Володи-
мира Броннікова.

На засіданні, зокрема,
наголошувалося, що один із
головних викликів ХХІ сто-
ліття, що постає перед усіма
країнами, є питання енерге-
тичної безпеки, гарантова-
ного забезпечення зростаю-
чих потреб економіки та
домашнього господарства.
У вирішенні цих життєво
важливих завдань особлива
роль відводиться розвитку
ядерної енергетики та від-
новлювальних джерел енер-
гії як екологічно чистих тех-
нологій, що найбільшою
мірою відповідають умовам
сталого розвитку. Тому ціл-
ком закономірно, що ці

напрями були об’єднані для
спільного обговорення у
рамках секції.

Сьогодні в Україні близько
половини обсягів електро-
енергії, що постачається на
оптовий ринок, виробляється
атомними станціями, і Енер-
гетичною стратегією України
на період до 2030 року перед-
бачено збереження такої
домінуючої ролі ядерної галузі
в енергозабезпеченні країни.
Тобто частка виробництва
атомної електроенергії протя-
гом усього періоду має збері-
гатися на досягнутому сьогод-
ні рівні 50–55% від сумарного
річного виробництва елект-
роенергії в Україні. При цьому
в абсолютному вираженні її
обсяги мають збільшитися до
2030 року майже в 2,5 разу, а
встановлені потужності АЕС за
цей же період мають зрости
більш як удвічі. Як наголосив,
Ю. Недашковський, це над-
звичайно важке завдання, що
потребує масштабного будів-
ництва і колосального обсягу
інвестицій. Він поінформував
про заходи, які потрібно вжити
для гарантування безпечної
поточної експлуатації діючих
енергоблоків АЕС у межах
їхнього проектного терміну
служби. Передусім це сто-
сується виконання до 2010
року затвердженої урядом
Концепції підвищення ядерної
безпеки, а також інших про-

грам з підвищення надійності
та ефективності роботи вітчиз-
няних АЕС.

Загальні витрати на мо-
дернізацію та реконструкцію
на весь період до 2030 року за
всіма напрямами оцінюються
у сумі близько 25,9 млрд. грн.
Потребують також удоскона-
лення системи поводження з
радіоактивними відходами на
АЕС з метою підвищення їх
економічності та екологічності.
У період з 2015-го по 2020 рік
повинні бути завершені робо-

ти щодо вилучення із сховищ
та перероблення досі накопи-
чених, але не перероблених
РАВ на майданчиках АЕС.
Необхідно також створити
транспортні засоби для пере-
везення уже перероблених
РАВ. Кошти за цими й іншими
напрямами робіт відповідно
до законодавства мають фор-
муватися у складі тарифу на
атомну електроенергетику.

Наступне завдання: у
період до 2030 року закінчу-
ється передбачений проектом
термін експлуатації всіх діючих
на сьогодні енергоблоків,
окрім нововведених   ХАЕС-2
та РАЕС-4. Але реалістичні

оцінки дозволяють нам стави-
ти завдання з продовження
терміну експлуатації енергоб-
локів ще, як мінімум, на 15
років. Це дасть змогу підтри-
мати обсяги виробництва
електроенергії, значно ефек-
тивніше використати основні
фонди АЕС та уможливить
певний тайм-аут для накопи-
чення коштів для зняття з екс-
плуатації енергоблоків та
будівництва заміщуючих ядер-
них потужностей. Реалізація
цього завдання за означений

період потребуватиме щонай-
менше 11,7 млрд. грн. Дже-
релом коштів для продовжен-
ня ресурсу РАЕС-1, 2 та
ЮУАЕС-1 може бути тарифна
складова, а для інших енер-
гоблоків — залучення довго-
строкових кредитів.

Звичайно, продовження
термінів експлуатації діючих
АЕС може заповнити певну
паузу, але кардинальне вирі-
шення завдання надійного і
гарантованого енергозабез-
печення України можливе тіль-
ки шляхом будівництва нових
ядерних потужностей. Згідно з
Енергостратегією, до 2030
року мають бути уведені і замі-

щуючі, і додаткові потужності,
загалом близько 20,5 ГВт.

Мінімально необхідний
обсяг капіталовкладень до
2030 року на нове ядерне
будівництво, за оцінками
Мінпаливенерго, становитиме
близько 196,7 млрд. грн.
Незважаючи на очікування
продовження ресурсу роботи
енергоблоків АЕС, у період до
2030 року значну кількість із
діючих сьогодні енергоблоків,
після завершення експлуата-
ції, уже протягом поточного
терміну все одно потрібно
буде зупиняти  для подальшо-
го зняття їх з експлуатації.
Заплановані на ці заходи
витрати до 2030 року станови-
тимуть близько 7,8 млрд. грн.

Щодо питань розвитку
уранового і цирконієвого
виробництва та створення в
Україні заводу з фабрикації
ядерного палива. За слова-
ми заступника міністра,
заплановано поетапне збіль-
шення потужностей вироб-
ництва концентрату природ-
ного урану та досягнення до
2015 року повного забезпе-

чення потреб українських
АЕС в урановій сировині за
рахунок розширення діючих
та освоєння нових родовищ.
У цей же період необхідно
вийти на повне забезпечення
потреб вітчизняної атомної
енергетики у цирконієвому
прокаті та ввести в експлуа-
тацію першу чергу заводу з
фабрикації ядерного палива.

Передбачені інвестиції на
реалізацію всіх цих заходів
оцінюються у 217 млрд. грн.
Крім того, заплановано вті-
лення заходів, які дозволять
забезпечити активну участь
українських машино- та при-
ладобудівних підприємств у
виробництві та постачанні
обладнання для ядерно-
енергетичного комплексу,
залучення національних про-
ектно-конструкторських і
науково-дослідних організа-
цій, а також науково-технічну
підтримку перспективних на-
прямів розвитку ядерної
енергетики та промисловості
(ЯЕП) з урахуванням   міжна-
родної    співпраці.

(Закінчення на 2-й стор.)
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Національна ядерна енергетика і промисловість —Національна ядерна енергетика і промисловість —
гарантія енергетичної безпеки Українигарантія енергетичної безпеки України

Міжнародний енергетичний форум у рамках саміту
з питань енергетичної безпеки, що проходив у Києві 22
травня в Українському домі (див. «АУ» №21, 2008 рік)
став досить успішним і презентабельним заходом, у
якому взяло участь понад 800 гостей з нашої держави
та зарубіжжя.

Привітальним словом відкрив цей енергетичний
захід Президент України Віктор Ющенко.

На трьох пленарних засіданнях та п’яти наукових
секціях широко обговорено низку енергетичних
питань, підписано окремі документи про співробіт-
ництво у цій сфері, налагоджено ділові живі контакти.

«Законник» Іван Кобзін«Законник» Іван Кобзін

З метою гарантування
енергетичної безпеки України
уряд нашої держави на чолі з
Юлією Тимошенко вживає
заходів для подальшого роз-
витку вітчизняної ядерної
енергетики. Для цього насам-
перед потрібно розв’язати
найпекучішу проблему — збе-
реження кадрового потенціа-
лу атомних енергетиків краї-
ни. Адже сьогодні, коли світ
повернувся обличчям до про-
гресивної генерації, наших
спеціалістів охоче переманю-
ють іноземні держави.

Щоб запобігти цьому, за
розпорядженням Прем’єр-
міністра НАЕК «Енергоатом»
розроблено програму, що
передбачає підвищення ок-
ладів персоналу станцій до
рівня зарплат їхніх зарубіжних
колег з урахуванням кваліфі-
кації та досвіду роботи.

Для вирішення інших
нагальних проблем розвитку
атомно-енергетичного та
ядерно-паливного циклу за
результатами наради у Каб-
міні від 6 травня 2008 року
(див. «АУ» №19) глава уряду
Юлія Тимошенко дала низку
конкретних доручнь відповід-
ним органам центральної
виконавчої влади, атомного
регулювання, Фонду держ-
майна та НАН України.

Відповідальність
за атомника

ДІЙОВА СПІВПРАЦЯ



(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Для цього потреба в інвестиці-
ях на розвиток ЯЕП на період
до 2030 року становитиме
близько 272,2 млрд. грн.

Юрій Недашковський
відразу зазначив, що ці
цифри взяті в основному з
діючих програм та додатко-
во виконаних досліджень.
Але на сьогодні, у зв’язку з
недостатністю фінансуван-
ня та відповідного зміщення
термінів реалізації заплано-
ваних заходів, вони швид-
ше за все збільшаться. Це
зростання буде взято до
уваги при обрахуванні вар-
тісних показників в Енерго-
стратегії і затвердженні
цільової програми «Ядерне
паливо України», а також
при затвердженні конкрет-
них інвестиційних проектів.
Ці цифри, зазначив промо-
вець, наведені лише з
метою наочної ілюстрації
величезного масштабу пла-
нових інвестицій у галузь.
Зрозуміло, що за таких
обсягів фінансування без
активного залучення кре-
дитних та інвестиційних
ресурсів, а також без
глобального міжнародного
співробітництва реалізува-
ти програму розвитку віт-
чизняної ядерної сфери
буде просто неможливо. 

Слід зазначити, що за
роки незалежності Україна
набула значного досвіду
такого співробітництва.
Звичайно, розпочиналася
ця співпраця спочатку з
реалізації проектів міжна-
родної технічної допомоги.
Так, з 1991 року техніч-
на допомога європейської
спільноти на підвищення
ядерної безпеки здійснюва-
лася через програму ТАСІS.
Вона виділялася, до речі, на
тлі інших програм, зокрема,
великим обсягом постачан-
ня обладнання, що сприяло
вирішенню багатьох зав-
дань з підвищення ядерної
безпеки. На реалізацію
програми Єврокомісією за
весь період було виділено
коштів близько 187,2 млн.
євро, відкрито майже 163
проекти, із яких уже завер-
шено 140 і перебуває у ста-
дії реалізації 23 проекти.
Поставлено в Україну об-
ладнання на суму близько
40 млн. євро.

Інший приклад. З 1993
року в рамках угоди між уря-
дами США та України та-
кож реалізується міжнародна

програма з ядерної безпеки.
Донор цієї програми мініс-
терство енергетики США. За
цей період профінансовано
74 проекти із запланованою
загальною вартістю 299 млн.
дол. США. Сьогодні в рамках
програми виконуються робо-
ти з п’ятьма проектами на
загальну суму близько 44
млн. дол. США. Серед них
найбільший проект кваліфіка-
ції ядерного палива для
України, який став першим
реальним кроком на шляху
диверсифікації джерел пос-
тачання ядерного палива для
нашої країни.

Позитивна оцінка рівня
ядерної безпеки на всіх дію-
чих українських енергоблоках
стане запорукою підтримки з
боку Євросоюзу повноправ-
ної участі України в енерге-
тичному співтоваристві.

На засіданні з упевненіс-
тю наголошувалось, що
Україна та її атомна галузь
уже вийшли із тієї глибокої
системної кризи, яка скла-
лася після розпаду колиш-
нього СРСР. Програми між-
народної технічної допомоги
добігають логічного кінця, їх
реалізація нині проходить,
по суті, завершальну стадію
і паралельно ж започаткову-
ються проекти міжнародно-
го співробітництва уже на
комерційній основі, спрямо-
вані на забезпечення інно-
ваційного розвитку вітчиз-
няного ядерного сектору.

Сьогодні Україна отрима-
ла другого альтернативного
постачальника ядерного па-
лива для українських ПЕС і
підсумком успішного завер-
шення цього проекту стане
постачання протягом 2011—
2015 років ядерного палива
виробництва компанії «Вес-
тінгауз» для забезпечення
щорічного планового пере-
вантаження щонайменше
трьох енергоблоків з реакто-
рами ВВЕР-1000. Відповід-
ний комерційний контракт з
НАЕК «Енергоатомом» уже
укладено 30.03.2008 року.
Другим показовим прикла-
дом у цьому сенсі є також
укладання 26.12.2005 року
інвестконтракту між «Енер-
гоатомом» і американською
компанією «Холтек інтер-
нешнл» — переможцем у між-
народному тендері зі спо-
рудження централізованого
сховища відпрацьованого
ядерного палива. Умовами
контракту визначено, що
основний обсяг фінансування
— це 90% від вартості проек-

ту, забезпечуватиметься з
боку «Холтек інтернешнл», а
повернення коштів здійсню-
ватиметься уже після введен-
ня в експлуатацію пускового
комплексу за рахунок їх еко-
номії внаслідок припинення
вивезення ВЯП до Росії.

Як відомо, введення
в експлуатацію пускового
комплексу ЦСВЯП заплано-
вано у 2012 році. Це лише
окремі приклади започатку-
вання успішного міжнарод-
ного співробітництва уже на
корпоративному рівні на
комерційній основі.

Щодо активізації участі
України в міжнародних про-
ектах з розвитку ядерних
технологій. У 2005 році наша
держава приєдналася до
міжнародного проекту з
інноваційних ядерних реак-
торів та паливних циклів
проекту «Інпро». Проект має
важливе значення для об-
ґрунтування, визначення
ключових напрямів розвитку
атомної енергетики та ядер-
но-паливного циклу в Україні
на довгострокову перспек-
тиву. Ю. Недашковський
закцентував увагу на тому,
що йдеться про 50–100–150
років. Вдумайтеся, наголо-
сив він, у масштаби термінів,
які підлягають аналізу.
Оцінки інноваційної ядерно-
енергетичної системи Украї-
ни з використанням цього
проекту містить дослідження
з багатьох важливих напря-
мів. Для виконання цієї
дослідницької роботи були
залучені провідні українські
організації та експерти.

Сьогодні завершується
підготовка заключного зві-
ту, після чого його буде
подано до МАГАТЕ. Крім
виконання цього національ-
ного дослідження, Україною
прийнято рішення про під-
тримку діяльності в рамках
вищезазначеного проекту
шляхом надання безплатно-
го експерта. Визначено та
погоджено з МАГАТЕ його
кандидатуру, завершується
відповідне оформлення.

У 2007 році Україною
було прийнято рішення сто-
совно приєднання до проек-
ту спільних досліджень в
рамках «Інпро» з Російською
Федерацією.

Іншим перспективним на-
прямом є участь України у
міжнародному центрі, діяль-
ність якого забезпечуватиме
гарантоване надання послуг з
ізотопного збагачення урану
для виготовлення ядерного

палива країнам-учасницям.
Відомо, що 10.05.2007 року
урядами Росії та Казахстану
була підписана угода про
створення такого центру зі
збагачення урану. Його орга-
нізовано під контролем та
гарантіями МАГАТЕ на ба-
зі федерального унітарного
підприємства «Ангарський
електролізний хімічний комбі-
нат». До центру приєдналася
Вірменія, планують брати
участь у ньому інші ядерні
держави, які не мають потуж-
ностей зі збагачення урану. В
рамках діяльності центру
передбачається, що є дуже
принциповим, створення на
його майданчику страхового
захисту ядерного матеріалу в
обсязі двох повних заванта-
жень реакторів ВВЕР-1000.
Цей запас формується за
рахунок коштів Росії та пере-
буватиме під гарантіями
МАГАТЕ, яке зі свого боку
забезпечуватиме доступ до
нього на основі комерційних
контрактів країнам, що термі-

ново потребуватимуть цих
послуг. Участь України у діяль-
ності міжнародного центру
дозволить нам також вплива-
ти на ціноутворення послуг зі
збагачення урану і після 2010
року.

…Історія започаткування
у світі спершу воєнних атом-
них проектів, історія зарод-
ження та розвитку мирного
використання ядерної енер-
гії, історія вражаючого, навіть
з висоти сьогоднішніх уяв-
лень, колишнього грандіоз-
ного розгортання будівницт-
ва та введення в експлуата-
цію ядерних потужностей,
сумна, на жаль історія з
подіями на ЧАЕС і на Трі-
Майл-Айленді (США), історія
подальшої тривалої стагнації
атомної енергетики та сьо-
годнішнього всесвітнього
ядерного відродження, що,
звичайно, гріє професіона-
лам душу, але до якого ми,
треба чесно визнати, вияви-
лися абсолютно не гото-
вими, підкреслив Юрій Не-

дашковський. Усе це покла-
дає на атомників велику від-
повідальність, нам дано
шанс, який просто не маємо
права упустити, який ні ми, ні,
навіть, жодна ядерна держа-
ва світу сьогодні самотужки
не спроможні реалізувати.
Світ поступово глобалізуєть-
ся, а в таких чутливих техно-
логіях, як ядерна, стає взага-
лі взаємозалежним.

У нас немає іншого
шляху, наголосив насамкі-
нець промовець, ніж нала-
годження взаємовигідних,
взаємопроникаючих про-
ектів міжнародної співпра-
ці з питань розвитку віт-
чизняної та зарубіжних
ядерних галузей, залучен-
ня в Україну інвестицій та
передових технологій, а
також відповідної участі
України в міжнародних
ядерних проектах.

Від редакції: витяги
із повідомлень участників
«ядерної» акції будуть на-
друковані.
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(Закінчення.
Початок на 1-й стор.)

Робота роботою, од-
нак Іван Іванович й гро-
мадської роботи теж ніко-
ли не цурався. Так уже по
життю йде. Бо надто
активний сам по собі.
Завжди виходило так, що
він прагнув досягти чогось
кращого як в організації
виробництва, так і в сто-
сунках між людьми. А в
такому разі не доводиться
мовчати. Та і як ти змов-
чиш, коли щось не так,
тобто не по закону та
совісті робиться… До ньо-

го навіть прізвисько «За-
конник» в АТГ причепило-
ся. Звісно, такі речі випад-
ковими не бувають. Бо
народу завжди видніше,
хто ти є насправді. І треба
чесно визнати, що людям
подобається, як він боро-
нить інтереси трудового
колективу. Особливо тоді,
коли твердо наполягає на
відстоюванні всіх поло-
жень колективного дого-
вору та щоб вони неодмін-
но були корисними для
трудового люду. Надто
багато зусиль довелося
докласти, наприклад, то-

ді, коли захищали інтере-
си окремих колективів під
час реструктуризації АЕС.
Тоді їх переводили з під-
порядкування атомної до
комунальних та інших
служб міста. Це, насампе-
ред, стосувалося ЖЕКів,
дитсадочків та інших таких
закладів. Правда, в цьому
йому неабияк допомагали
й інші колеги з профспіл-
кової роботи. Вони тоді,
на диво, діяли досить зла-
годжено. Якби то завжди
так. Справи з реструкту-
ризацією вже давно назрі-
ли. Але потрібно було,
щоб і за нового підпоряд-
кування трудові колективи
залишилися надійно соці-
ально захищеними. Не
обійшлося без певних
конфліктів, але все одно
інтереси людей таки вда-
лося відстояти. Хоча для
цього довелося діяти
навіть через адміністра-
цію ДП НАЕК «Енерго-
атом». І це попри те, що
Іван Кобзін тоді ще не був
членом ЦК Атомпроф-
спілки.

Зрозуміло, що в новій
іпостасі профспілкового
діяча його можливості
вже значно розширили-
ся. Іван Іванович був
учасником двох пленумів
ЦК Атомпрофспілки, на
яких порушувалася низ-

ка питань стосовно по-
дальшого розвитку ядер-
ної енергетики та зо-
крема Южно-Української
АЕС. А це і  підвищення
рівня зарплатні та соці-
ального захисту, і про-
блеми забезпечення
спецодягом, і... Без-
умовно, впровадження
25-розрядної тарифної
сітки при нарахуванні
зарплати зрушило з міс-
ця проблему її вирівню-
вання, насамперед, для
низькооплачуваних кате-
горій працівників. Проте
й критичних зауважень
стосовно нововведення
не бракує. Тому під час
другого етапу їхнього
обговорення, на тверде
переконання Івана Коб-
зіна, ці недоліки необхід-
но усунути, щоб від тру-
дівників атомної не було
зайвих нарікань.

А ще він пропонує...
Ініціатив у Івана Івановича
завжди з надміром. Хоча
він жодного разу навіть не
заїкнувся про якусь іншу
посаду, бодай навіть того
ж бригадира слюсарів-
автоелектриків. Бо то зов-
сім не його призначення.
Його призначення — бути
законником. А це виклю-
чає будь-який кар’єризм.
Рідкісна людська вдача.
Але тим і дорогоцінна.

Олексій МИКИТЕНКО
Фото автора

«Законник» Іван Кобзін

Іван КОБЗІН зі старшим зятем — продовжувачем трудової

династії, завідувачем гаража автогосподарства ЮУАЕС

Олександром РОМОЮ

Національна ядерна енергетика і промисловість —Національна ядерна енергетика і промисловість —
гарантія енергетичної безпеки Українигарантія енергетичної безпеки України

Українські та європейські профспілки
працівників енергетичного сектору спеці-
ально зустрілися під час проведення
Енергетичного саміту, щоб обговорити
європейську енергетичну політику.
Профспілки вважають, що уряди країн,
зокрема, тих, що беруть участь у самі-
ті, мають звернути увагу на питання:

соціального виміру енергетичної
політики. Люди повинні мати змогу спла-
чувати за електрику та газ, для чого уряди
мають забезпечити справедливі ціни, а
також заохочувати відповідні сторони до
підвищення кваліфікації працівників, спла-
чування їм гідної заробітної плати;

реальних пріоритетів енергетич-
ної політики — енергетичної безпеки та
розв’язання проблем кліматичних змін.
Лібералізація ринків електрики та газу,
сприяння конкуренції і приватизації —
хибні відповіді на вказані виклики у
довгостроковій перспективі. Як свідчить
досвід Європейського союзу, в цих сек-
торах ринкові чинники призводять до
зростання цін у промисловості, а також у
домашніх господарствах, зменшення
інвестицій, загострення соціальних про-
блем;

перспективного розвитку енерге-
тичного сектору, який потребує модер-
нізації та інвестицій, що вимагає підви-
щення ролі урядів як інвесторів, а також
власників і менеджерів енергетичної
інфраструктури.

Заступник Генерального секретаря
Європейської федерації профспілок гро-
мадського обслуговування (ЄФПГО) Ян
Віллем Гаудріан, яскраво продемонстру-

вав прояви конкуренції в Європейському
союзі, серед яких — втрата 300000 робо-
чих місць, зростання цін для домашніх гос-
подарств, брак інвестицій, концентрація
влади в руках купки багатонаціональних
компаній. Він підкреслив, що «профспілки,
промислові користувачі, споживчі групи і
т.д. вважають, що така ганебна практика
шкодить населенню. Водночас Євросоюз
хоче експортувати цю невдалу модель до
України, Молдови, Грузії. Ми закликаємо:
зважте все ще раз!».

Профспілки вирішили активізувати
свої зусилля у вирішенні проблем євро-
пейської енергетичної політики.

Довідка: ЄФПГО об’єднує трудящих
громадського обслуговування, зокрема
енергетичний — ядерний, газовий,
електричний сектори. Це — найбільша
Європейська федерація профспілок і
визнаний соціальний партнер в Євро-
пейському союзі. Вона співпрацює з
Інтернаціоналом громадського обслу-
говування (ІГО).

Європейська федерація профспілок
громадського обслуговування налічує 215
профспілок у всіх європейських країнах, з
чисельністю понад 8 мільйонів членів
Інтернаціонал громадського обслуговуван-
ня налічує 600 профспілок у всьому світі, з
чисельністю понад 20 мільйонів членів.

Українські профспілки енергетичного
сектору, у тому числі Атомпрофспілка, є член-
ськими організаціями ІГО, ЄФПГО та ФПУ.

Учасники міжнародного семінару
з енергетичних питань
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ЗАСТЕРЕЖЕННЯ ПРОФСПІЛОК

Енергетична політика потребує соціального виміру

Члену Президії
і ЦК Атомпрофспілки,
голові профспілкового

комітету ДСП
«Чорнобильська АЕС»

Євгену Миколайовичу
КОЗЛОВУ

26 травня виповнилося
50 років від дня

народження.
З нагоди золотого

ювілею дозвольте сер-
дечно привітати Вас та
побажати, щоб здо-
ров’я було, як криця,

енергія — невгасимою, душевний стан — спокійним, літа
— довгими і щасливими, а робочі будні  — радісними й
успішними, на благо людей, своєї родини і країни.

Колеги, друзі

ЩИРІ ВІТАННЯ З ЮВІЛЕЄМ

За попередніми результа-
тами обстежень конструкції
споруд 3-го та 4-го енергоб-
локів Хмельницької атомної
електростанції в цілому при-
датні для добудови. 

Про це на виїзному засіданні
Державного комітету ядерного
регулювання України (ДКЯРУ)
повідомив генеральний дирек-
тор ХАЕС Микола Панащенко.

За його словами, відповід-
но до звітів ВАТ «Київський
інститут «Енергопроект» (КІЕП),
частина будівельних конструк-

цій потребує демонтажу та
заміни, оскільки має локальні
дефекти, однак після ремонту,
проведення необхідних ком-
пенсуючих заходів та добудови
конструкції можуть бути введе-
ні в експлуатацію.

На засіданні також розгля-
дався стан реалізації Комплекс-
ної програми модернізації та
підвищення безпеки діючих
енергоблоків АЕС та хід вико-
нання заходів модернізації
«після пуску» 2-го енергоблока
ХАЕС. 

НОВИНИ ЕНЕРГОАТОМА

Конструкції третього та четвертого енергоблоків
Хмельницької АЕС придатні до добудови



Найменування

Середньомісячна заробітна плата
1-го працюючого (грн.)

2007 р.
2008 р.

за 2 міс. березень за 3 міс.
Атомно-промисловий
комплекс 2972 3599 4985 3944

у тому числі:

Енергетика 3268 3966 5820 4430

НАЕК «Енергоатом» 3268 3966 5820 4430

Промисловість 2234 2724 2778 2737

ДП «Придніпровський
гідрометалургійний завод» 1484 1308 1680 1351

ДП «Придніпровський завод
кольорових металів» 1461 1695 1660 1679

ДП «Дніпропетровський завод
прецизійних труб» 0 1180 1261 1203

ДП «Бар’єр» 1318 1480 1456 1462

ДП «Магніт» 872 903 920 908

ДП «Смоли» 1395 1534 1670 1566
ДП «Східний гірничо-
збагачувальний комбінат» 2414 2998 3054 3012

ДП «Цирконій» 1347 1465 1521 1479
ДП «Придніпровський
хімічний завод» 1285

Інші 1717 1822 1872 1833

ДП «Державний науково-
інженерний центр систем 
контролю та аварійного
реагування»

1847 2306 2265 2307

КДІІВД «Енергопроект» 1837 2307 2386 2323

ДП «Севастопольський націо-
нальний університет ядерної
енергії та промисловості»

1365 1625 1689 1640

ДП «Український науково-
дослідний та проектно-розві-
дувальний інститут промисло-
вої технології»

2236 2325 2447 2356

ДП «38 ВІТЧ» 1191 1641 1574 1643

Будівництво 1854 2359 2360 2359

ДП «Дирекція підприємства,
що будується на базі
Новокостянтинівського
родовища уранових руд»

1832 2228 2181 2216
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В 2007 году были приняты
три постановления КМУ («О
повышении размера пенсии
некоторым категориям в связи с
увеличением средней заработ-
ной платы» от 26.04.2007 г.
№675, «Об улучшении матери-
ального обеспечения отдельных
категорий населения» от 03.05.
2007 г. №684, «О дополни-
тельных мерах относительно
улучшения материального обес-
печения отдельных категорий
населения» от 03.05.2007 г.
№685, на основании которых
были повышены пенсии, исчис-
ленные согласно Закону Ук-
раины «Об общеобязательном
государственном пенсионном
страховании», Закону Украины
«О научной и научно-технической
деятельности» от 13.12.1991 г.
№1997 — XII, Закону Украины «О
статусе и социальной защите
граждан, пострадавших вслед-
ствие Чернобыльской катаст-
рофы» от 28.02.1991 года
№796–XII, Закону Украины «О
пенсионном обеспечении лиц,
уволенных с воинской службы, и
некоторых других лиц» от

09.04.1992 г. №2262–XII по
установленным коэффициентам
повышения пенсий.

Впервые после принятия
Закона Украины «Об общеобяза-
тельном государственном пен-
сионном страховании» применен
в 2007 году коэффициент по-
вышения пенсии, который прев-
ысил минимальный, а  именно
были увеличены размеры пенсии
с применением коэффициентов:
с 1 марта — 1,1022, с 1 июня —
1,1995 и с 1 сентября — 1,2803,
кро-ме пенсий, исчисленных с
учетом показателей средней за-
работной платы работников, за-
нятых в отраслях экономики
Украины за 2004 и 2005 годы, для
которых применяются коэффи-
циенты: с 1 марта — 1,0584, с 1
июня — 1,15 и с 1 сентября — 1,2
(напомним, что коэффициент
увеличения 1,0584 отвечает 20%
темпов роста средней заработ-
ной платы в Украине, 1,1022 —
35% темпов роста средней зара-
ботной платы в Украине,
1,2803— 96%, 1,2 — 68,51% тем-
пов роста средней заработной
платы в Украине). Это дало воз-

можность, как утверждало пра-
вительство, в определенной сте-
пени уменьшить разрыв между
размерами пенсий, которые
назначены в 2005 г. и 2006 г. и
теми, что назначались до 2005
года, и реализовать главную
концепцию деятельности прави-
тельства — преодоление бед-
ности среди наиболее незащи-
щенных слоев населения —
инвалидов и пенсионеров.

Кроме того, в 2007 году КМУ
окончательно усложнил процесс
перерасчета пенсии, утвердив
не один, а два коэффициента
увеличения пенсии при реали-
зации этих постановлений.

В 2008 году принято постанов-
ление КМУ «О повышении разме-
ра пенсий некоторым   категориям
граждан в связи с увеличением
среднемесячной заработной пла-
ты штатного работника» от
17.04.2008 года №374, в соответ-
ствии с которым в 2008 году для
повышения размера пенсии с 1
марта согласно части второй ста-
тьи 42 «Об общеобязательном
государственном пенсионном
страховании» применяется коэф-
фициент 1,0594, что соответству-
ет 19,978%. Повышению подле-
жат пенсии согласно Закону
Украины «Об общеобязательном
государственном пенсионном
страховании», Закону Украины «О
научной и научно-технической
деятельности» от 13.12.1991 года
№1997— XII, Закону Украины «О
статусе и социальной защите
граждан, пострадавших вслед-
ствие Чернобыльской катаст-
рофы» от 28.02.1991 года
№796–XII, Закону Украины «О пен-
сионном обеспечении лиц, уво-
ленных с воинской службы,
и некоторых других лиц» от
9.04.1992 года №2262–XII по
обращениям, поступившим до 31

декабря года, предшествующего
году, в котором проводится
повышение пенсии.

В очередной раз (с 2005 года
— четвертый) внесены изменения
в Порядок повышения размера
пенсий, в соответствии с Законом
Украины «Об общеобязательном
государственном пенсионном
страховании» в связи с увеличени-
ем средней заработной платы.

Как видно из названий поста-
новлений КМУ, увеличение пен-
сии касается не всех пенсионе-
ров. Во-первых, повышению
подлежат пенсии по обращениям,
поступившим до 31 декабря года,
предшествующего году, в кото-
ром проводится повышение пен-
сии. Во-вторых, и это— главное
условие, согласно части второй
статьи 42 Закона Украины «Об
общеобязательном государст-
венном пенсионном страхова-
нии», повышение размера пенсии
не проводится, если коэффици-
ент повышения пенсионных вы-
плат лицу в году, предшествую-
щем году повышения пенсии,
превышает установленный КМУ
на соответствующий год коэффи-
циент, который применяется для
повышения размера пенсии. 

Коэффициенты повышения
размеров пенсии в связи с увели-
чением среднемесячной заработ-
ной платы штатного работника в
Украине будет рассчитан для каж-
дого пенсионера индивидуально с
помощью центральной компью-
терной программы и без обраще-
ния пенсионера в районное управ-
ление пенсионного фонда (без
подачи заявления).

Валерий ШЕНДРИК,
председатель профсоюзного

бюро НИК «Ускоритель»
ННЦ «Харьковский физико-

технический институт»

ПЕНСІЙНИЙ СТРАХОВИЙ ЗАХИСТ

К перерасчету пенсий в связи с ростом среднемесячной
заработной платы штатного работника в Украине

Во исполнение части второй статьи 42 Закона Украины «Об
общеобязательном государственном пенсионном страховании» от
9.07.2003 года №1058-IV, начиная с 2005 года, ежегодно с 1 марта
размер пенсии повышается на коэффициент, соответствующий не
менее 20 процентам темпов роста средней заработной платы (в
2008 году — среднемесячной заработной платы штатного работ-
ника) в Украине по сравнению с предыдущим годом по данным
Государственного комитета статистики Украины.

В 2005 и 2006 годах в соответствии с постановлениями КМУ
«О мерах по реализации части второй статьи 42 Закона
Украины «Об общеобязательном государственном пенсион-
ном страховании» от 11.05.2005 года №341, «О повышении
пенсий в связи с ростом средней заработной платы» от
10.04.2006 года №470 пенсии, исчисленные согласно данно-
му Закону и Закону Украины «О научной и научно-технической
деятельности» от 13.12.1991 года №1997 — XII повышались на
минимальный коэффициент, который отвечал 20 процентам
темпов роста средней заработной платы в Украине (соответ-
ственно 1,055 и 1,0734).

ЗАРОБІТНА ПЛАТА — ОСНОВНА СОЦІАЛЬНА ГАРАНТІЯ

Середньомісячна заробітна плата працівників
підприємств атомно-промислового комплексу

Інформацію підготовлено за даними Мінпаливенерго України

Міжнародний молодіжний
екологічний форум

Не дивно, що саме Славутиць-
ка міська рада, відділ у справах
сім’ї та молоді стали ініціаторами
проведення цього традиційного
заходу, спрямованого на пропа-
ганду сучасного екологічного мис-
лення як основного засобу для
розвитку людини та середовища.

Його учасники, а це представни-
ки студентської молоді з 10 вузів
України, Росії, Білорусі, а також
фахівці наукового центру радіаційної
медицини, Міжнародної радіоеколо-
гічної лабораторії, Чорнобильського
центру, ДСП ЧАЕС, представники
БО «Грінкросс» (Україна), громад-
ських організацій, міської влади зіб-
ралися напередодні 22-ї річниці
Чорнобильської катастрофи, щоб не
тільки обговорити медичні аспекти її
наслідків, радіоекологічні проблеми
зони відчуження, а й продемонстру-
вати об’єднання інтелектуальних
сил у боротьбі за екологічно чисте
довкілля, здоровий спосіб життя,
збереження етнічної культури
Полісся, активну участь у створенні
стійкого демократичного суспіль-
ства через екологічну освіту.

У рамках форуму відбулася
зустріч з відомою українською
поетесою, заслуженим діячем
України, кавалером ордена «За
заслуги», лауреатом багатьох літе-
ратурних премій, автором    60 кни-
жок Ганною Чубач.

Подією зібрання стало і підписан-
ня міським головою Славутича
Володимиром Удовиченком угоди
про співпрацю у сфері екологічної
політики міста Славутича зі Спілкою
поляків міста Києва. 

Фінальним у програмі заходу
було відвідування міста Прип’яті та
ДСП ЧАЕС.

Людмила ЛЮБИВА,
завідувачка Центру інформації

� Фольтов Іван Михайлович — перший віце-
президент–технічний директор ДП НАЕК
«Енергоатом».

Народився 1 березня 1952 році у с. Новий Бор
Усть-Цилемського району Комі АРСР. 

У 1975 році закінчив Московський енергетичний
інститут, отримавши кваліфікацію інженер— теплое-
нергетик.

Після закінчення вузу працював у навчально-тре-
нувальному центрі Нововоронезької АЕС. 

З 1982-го по 1987 рік — начальник виробничого-тех-
нічного відділу з експлуатації дирекції Ростовської АЕС. 

Працював на керівних посадах на спецпідприєм-
стві «Комплекс» (м. Прип’ять), ВО «Спецатом»
Міністерства атомної енергетики СРСР, в окружній
інспекції з нагляду за експлуатацією атомних станцій
Південно-Західного округу Держатомнагляду СРСР,
НВО «Прип’ять» Міністерства атомної енергетики і
промисловості СРСР.

З 1996-го по 1998-й — заступник головного
інженера, заступник генерального директора з без-
пеки Державної будівельно-промислової компанії
«Атомспецбуд» Держкоматома України.

У 1998 році почав працювати у ДП НАЕК
«Енергоатом» секретарем секретаріату, потім — дирек-
тором виробничо-технічного департаменту виконавчої
дирекції з виробництва, керівником служби президента,
а з червня 2003-го — директором з виробництва.

Має почесне звання «Заслужений енергетик
України».

Розпорядженням Кабінету Міністрів України №
720-р від 21.05.08 Івана Фольтова призначено пер-
шим віце-президентом–технічним директором НАЕК
«Енергоатом».

� Исполняющим обязанности генерального
директора государственного предприятия
«Восточный горно-обогатительный комбинат»
(г. Желтые Воды, Днепропетровская обл.)
назначен Александр Сорокин, сообщил журнали-
стам замминистра топлива и энергетики Юрий
Недашковский. «А. Сорокин исполняет обязанности
до заключения контракта», — сказал он.
Замминистра пояснил, что процедура назначения
руководителя ВостГОК предусматривает согласо-
вание кандидатуры в правительстве. Он отметил,
что А. Сорокин ранее длительное время работал на
ВостГОК. Последняя его должность — заместитель
генерального директора по экономике и финансам.
Как сообщалось, в конце апреля премьер Юлия
Тимошенко провела совещание по ситуации в
ядерной энергетике и атомной промышленности
(см. «АУ» №7–9, 15, 17–18, 2008 год. — Прим.
ред.), на котором, в частности, поручила разо-
браться с кадровым вопросом на ВостГОК, у кото-
рого было фактически два директора — Александр
Гребенюк и Петр Перьков.

КАДРОВІ ПРИЗНАЧЕННЯ

Відомо, що колективно-дого-
вірні відносини у сфері праці є
нагальною потребою соціально-
економічного розвитку, найважли-
вішим чинником захисту трудових
прав та інтересів працівників.

Укладанню цього трудового
документа №1 передують колективні
переговори. Знання, вміння та досвід
їх ведення, зокрема профспілковю
стороною, значно впливають на соці-
альність колективного договору.

Щоб профспілкові перемовники
були, як кажуть, у всеозброєнні,

володіли сучасними методами підго-
товки та проведення перегорів, ЦК
Атомпрофспілки спільно з галузеви-
ми профспілками енергетичного сек-
тору України організували у смт
Миколаївка на базі пансіонату
«Енергетик» (АР Крим) виїзний цільо-
вий чотириденний семінар-практи-
кум для профспілкового активу.

Під час занять, модератором
яких був заступник Голови
Атомпрофспілки Павло Прудніков,
їх учасники в інформаційно-диску-
сійний спосіб та у формі рольової

гри розглянули низку тем про
характерні особливості перемовно-
го процесу, його цілі, рівні та етапи,
порядок збору та аналізу потрібної
інформації. Практикували вироб-
лення пропозицій та стратегії пере-
говорів, їх проведення з метою
прийняття змін до чинного колек-
тивного договору та оволодівали
навиками спілкування за перего-
ворним столом.

На завершення навчань колектив-
ні перемовники отримали методичні
матеріали з питань укладання угод.

ПРОФСПІЛКОВЕ НАВЧАННЯ

Успіх закладається при переговорах

ГЕНЕРАЦІЯ МАЙБУТНЬОГО
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4
НАШ ПРОФСПІЛКОВИЙ АВАНГАРД

За багаторічну активну роботу в профспілках, осо-
бистий внесок у розвиток і зміцнення профспілкового
руху в Україні, захист трудових, соціально-економіч-
них прав та інтересів членів профспілок Почесною гра-
мотою Федерації профспілок України нагороджено:

Горохова Геннадія Васильовича — члена профспіл-
кового комітету КДЮСШ первинної профспілкової
організації Хмельницької АЕС.

Борця Миколу Миколайовича — члена профспілко-
вого комітету ККСС «Олімп» Южно-Української АЕС.

Гука Михайла Володимировича — голову первинної
профспілкової організації Хмельницької АЕС.

Філіппова Бориса Миколайовича — голову Східної
об’єднаної організації Профспілки працівників атомної
енергетики та промисловості України Дніпропетровської
області.

Почесним знаком ФПУ «За розвиток соціально-
го партнерства» нагороджено:

Малахова Юрія Володимировича — голову правлін-
ня ВАТ «Київський інститут «Енергопроект» (за подан-
ням ЦК Професійної спілки працівників атомної енерге-
тики та промисловості України).

АТОМНИЙ СПОРТ

� Легкая атлетика. Воспи-
танник детской спортивной школы
ГП «ВостГОК» Александр Ситковс-
кий (первый тренер — В. Лы-
сенюк) стал серебряным призером
Международного марафона (42 км
195 м) в Турине (Италия).

Александр приятно удивил
поклонников этого вида спорта
своим высоким личным результатом
— 2 часа 10 мин. 17 сек. К тому же,
это лучший результат среди
украинских марафонцев в этом
сезоне, который дает ему право
представлять страну на XXIX
Олимпийских играх в Пекине.

А. Ситковский — первый воспи-
танник желтоводского спорта,
который будет выступать на
Олимпийских играх.

� Фехтование. Очередного
успеха в Италии, на чемпионате
мира среди юниоров, добилась
украинская сабельная команда, в
составе которой фехтовали две
воспитанницы Комплексной дет-
ско-юношеской спортивной школы
Хмельницкой АЭС — Ирина
Кравчук и Ольга Жовнир.

Вначале украинки в сложном
бою победили француженок. В
четвертьфинале и полуфинале
наши девушки легко одолели
сопротивление китаянок и немок.

Финальный поединок с амери-
канками снова был сложным, но
победа была на стороне украин-
ских девушек.

Заслуженный мастер спорта
Олег Штурбабин стал обладателем
Кубка Украины по фехтованию на
саблях. Призерами соревнований
стали его земляки-нетешинцы —
Дмитрий Бойко, Александр Торчук
и Дмитрий Пундик.

� Самбо. Мастера спорта меж-
дународного класса Дмитрий
Бабийчук и Иван Васильчук (тренер
— Г. Горохов) завоевали золотые
медали чемпионов Украины на тур-
нире, который проходил в Луцке.

� Бокс. Нетешинские спортс-
менки Светлана Холшевник и
Мария Юрлова (тренер — А.
Грушин) на чемпионате страны
стали бронзовыми призерами.

� Рабочий спорт. Давняя друж-
ба связывает физкультурные органи-
зации ГП «Смолы» и ГП «ВостГОК».
Недавно в Днепродзержинске коман-
ды этих предприятий провели матче-
вую встречу по волейболу.

Если у желтоводцев на площадку
вышли молодые ребята, то у хозяев
в составе преобладали ветераны —
А. Чоха, И. Ланцута, В. Бельмас и др.

Опыт взял свое. Интересная и
напряженная встреча закончилась
победой хозяев.

� Турнир памяти. В спорт-
комплексе ГП «ВостГОК» прове-
ден турнир памяти Петра
Рощенко — председателя проф-
союзного комитета ремонтно-
механического завода, в свое
время так много сделавшего для

развития физкультуры и спорта
на комбинате.

В турнире приняли участие три
цеховых коллектива и сборная,
укомплектованная работниками
ремонтно-механического завода и
профсоюзными лидерами.

Победителем турнира стала
команда гидрометаллургического
завода.

На открытии турнира присут-
ствовали жена, дочь и внук Петра
Ивановича. Участники возложили
живые цветы к его могиле и было
решено сделать турнир тради-
ционным.

Николай МЕРКУШЕВ

� Каратэ. Воспитанница спорт-
клуба Южно-Украинской АЭС
Анастасия Фурса стала бронзовым
призером финала кубка мира по
каратэ и кобудо, который проходил в
Одессе. В нем принимали участие
спортсмены из 15 стран мира.
«Бронзу» Анастасия завоевала в
весовой категории свыше 30 кило-
граммов среди 10—11 летних кара-
тисток. Она была единственной
представительницей Украины в дан-
ной категории.

В секции контактного каратэ сим-
мей-до спортклуба «Олимп» обособ-
ленного подразделения «Южно-
Украинская АЭС» Настя занимается
полтора года, здесь под руковод-
ством Олега Витковского тренирует-
ся 50 человек. В бойцовский вид
спорта Настю привела мама, посчи-
тав, что умение защитить себя девоч-
ке не помешает. Теперь юная спортс-
менка мечтает о «черном поясе». И
все шансы добиться желаемого у нее
есть. По словам тренера Олега
Витковского, девочка отличается
особым бесстрашием — она никогда
не волнуется перед боем. 

Кубок мира был для Насти первым
соревнованием такого высокого
уровня, хотя до этого она уже уча-
ствовала во всеукраинских и между-
народных турнирах. Удачное выступ-
ление — повод для дальнейших
настойчивых тренировок. Спортс-
менке и ее наставнику предстоит под-
готовка к Чемпионату мира 2009 года,
который тоже пройдет в Одессе.

Оксана ТОРГАНОВА

Нещодавно фонди Острозького державного
історико-культурного музею-заповідника попов-
нились новим експонатом — відзнакою «Лицар
спорту ВП ХАЕС», яку від імені профспілкового
комітету та адміністрації електростанції подарував
голова первинної профспілкової організації ХАЕС
Михайло Гук. Церемонія передачі відбулась у залі
музею нумізматики, в якому експонуються колек-
ції монет, паперових грошових знаків, нагород.

Директор музею книги та друкарства Світлана
Позіховська відзначила, що Острозька експозиція є уні-
кальною тим, що тут представлено не тільки старовинні
експонати, а й сучасні гроші та медалі. Принаймні музей
централізовано від Національного банку України одержує
всі випуски пам’ятних та ювілейних монет, які карбуються
у нашій державі. Крім цього надходять і корпоративні
нагороди. Принаймні в одній із експозицій представлено
медаль «Почесний працівник ВП ХАЕС», поряд з нею зго-
дом буде розміщено й відзнаку «Лицар спорту ВП ХАЕС».

Під час відвідин музею нумізматики Михайло Гук
розповів про історію створення відзнаки, яку вручають
активним спортсменам і фізкультурникам, що мають
великі спортивні досягнення й активно пропагують здо-
ровий спосіб життя. Тираж нагороди невеликий —
лише 100 примірників. ЇЇ володарями вже стало більше
десятка працівників електростанції. Одна медаль вже
стала експонатом Нетішинського міського краєзнавчо-
го музею.

ХАЕС на сьогодні єдина в галузі, де запроваджено
спеціальну відзнаку для спортсменів. Це є цікавим фак-
том для любителів фалеристики.

У планах профкому є реалізація ще одного цікавого
проекту — запровадити медаль «Заслужений працівник
ВП ХАЕС».

Олександр ШУСТЕРУК

СОЦІАЛЬНІ ВІДЗНАКИ

«Лицар спорту ВП ХАЕС»

Александр СИТКОВСКИЙ (слева) — участник Олимпийских игр в Пекине

ТАЛАНТИ МІСТ-СУПУТНИКІВ АЕС МІЖНАРОДНИЙ ФЕСТИВАЛЬ: АТОМНЕ МЕЦЕНАТСТВО

В Государственной
Третьяковской галерее, в
Москве, состоялась цере-
мония награждения побе-
дителей. В конкурсе дет-
ского творчества среди
ребят из городов-спутников
атомных станций Украины и
детей работников россий-
ской корпорации «ТВЭЛ»
принимали участие юные
художники в возрасте от 11
до 16 лет. Он проходил в
два этапа. Первый (отбо-
рочный) — в городах-спут-
никах АЭС, второй (финаль-
ный) — в Москве. Ребята из

Украины в рамках насыщен-
ной культурной программы
ознакомились с достопри-
мечательностями россий-
ской столицы.

Катя Шарафутдинова
— самая младшая из
участников конкурса. Ей
идет одиннадцатый год.
Тонкости изобразитель-
ного искусства она пости-
гает в студии Центра
детского и юношеского
творчества г. Южно-
украинска. Как в первом,
так и во втором этапе кон-
курса, Катя заняла второе

место. Она — единствен-
ная среди представите-
лей Украины — вошла в
тройку победителей фи-
нального этапа и привез-
ла домой подарок — сото-
вый телефон. Еще четве-
ро юных художников от
нашей страны отмечены
специальными призами.

Организаторами конкур-
са третий год подряд высту-
пают российская корпора-
ция «ТВЭЛ» и украинская
компания «Энергоатом».
Выявляя юные таланты в
сфере изобразительного
искусства, они развивают в
молодом поколении пони-
мание значимости атомной
энергетики, привлекают
учащуюся молодежь к изу-
чению проблем мирного
использования ядерной
энергии. 

В двух предыдущих меж-
дународных конкурсах дет-
ского творчества приняли
участие более 50 юных
южноукраинцев, шестеро из
них стали финалистами пер-
вого этапа и побывали с экс-
курсией в Москве, трое
ребят из города-спутника
ЮУАЭС были награждены
призами.

В подарок — сотовый телефон
Южноукраинская школьница Катя Шарафутдинова заняла второе место
в третьем международном детском конкурсе «Мирный атом — будущее мира»

под таким названием в Энергодаре
проходил ставший уже традиционным
Международный театральный фести-
валь. Он существует 18 лет благодаря
поддержке крупнейшей в Европе
Запорожской АЭС и Запорожской ТЭС,
Энергодарскому городскому совету,
ОАО «Энергодарстрой», ГП НАЭК
«Энергоатом».

Для Энергодара «Добрый театр» —
настоящее культурное событие. Город
опять наполнился нешуточными страстя-
ми, обсуждая спектакли, отчаянно надеясь
на потрясения, новые знакомства, откры-
тия, разочаровываясь и вновь стремясь в
театральные залы. Любовь к театру помо-
гает сохранять веру в то, что жизнь пре-
красна в любых ее проявлениях.

IX международный фестиваль собрал
на сценической площадке Энергодара
театральные коллективы из Беларуси,
России, Украины, которая была представ-
лена театральными коллективами Киева,
Днепропетровска, Харькова и Энерго-
дара. Зрителям и жюри за 8 дней было
представлено 17 разножанровых и раз-
ноплановых спектаклей. Пушкин и
Островский, Гоголь, Жан Ануй, Зорин и
Разумовская, Жеребцов — на энергодар-
ской сцене их произведения обрели новое
звучание и новое прочтение.

Компетентное представительное
жюри под председательством москов-
ского театроведа Элеоноры Макаровой
оценивало представленные на конкурс
спектакли за режиссуру, актерское
мастерство, оригинальность и новатор-
ство. Но главным критерием была спо-

собность спектакля пробудить в зрите-
лях «чувства добрые», ведь театр при-
зван служить идеалам Добра и Красоты. 

Итогом фестиваля стала церемония
закрытия, на которой жюри объявило побе-
дителей. Гран-при — серебряный коло-
кольчик — был по праву вручен молодому
режиссеру театра им. Леси Украинки
Кириллу Кашликову за спектакль
«Солдатики». За лучшую женскую роль была
награждена актриса Санкт-Петербургского
театра Марианна Семенова за роль Медеи.
А приз за лучшую мужскую роль уже не в
первый раз увез Владимир Горянский.
Приятно, что два специальных приза
получил энергодарский театр «Атомик»:
за творческое прочтение наследия
Пушкина   (спектакль «Русалка», режиссер
Михаил Изосимов) и исполнительница роли
маленькой Русалочки Маргарита Подлуж-
ная.

Дипломы и призы победителям и
участникам фестиваля вручили город-
ской голова Александр Кулибов, заме-
ститель генерального директора по
кадрам и социальному развитию —
директор службы человеческих ресур-
сов Александр Кривцов, председатель
профсоюзного комитета ОП ЗАЭС
Николай Захаров. Они отметили, что
энергетическая столица Украины своей
положительной энергетикой притягива-
ет театральных мастеров из разных кон-
цов Европы. «Запорожская АЭС будет
поддерживать «Добрый театр», — ска-
зал Александр Кривцов, — ведь каждый
театральный фестиваль — это праздник
для города».

«Добрый театр» —

КАЛЕЙДОСКОП ПОБЕДКАЛЕЙДОСКОП ПОБЕД


